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TARGA KODANIKU VÄLJAANNE UUS ENERGIA

LOE LÄBI JA ANNA SÕBRALE

TARK KODANIK
Võtab juhtimisot-
sad enda kätte

Teeb loomult aru-
kaid asju, mis on 
ühiskonna hüvan-
guks ja edenemi-
seks vajalikud

Lööb kaasa oma-
valitsuse arenda-
misel

Toetab otsedemo-
kraatiat ja arukat 
planeerimist

Bioloogilise mitmekesisu-
se aasta on paraku pigem 
järelemõtlemise kui pidut-
semise aeg. Kui juba mõ-
ni aeg tagasi lepiti kokku, 
et 2010 on pühendatud 
bioloogilisele mitmekesi-
susele, siis lähtuti selleks 
aastaks seatud eesmär-
gist: peatada bioloogilise 
mitmekesisuse allakäik. 
Paraku pole see meil õn-
nestunud.

S iiski pole see mitte põhjus ahas-
tamiseks, vaid meie strateegiate 
ülevaatamiseks. On ju ilmne, et 

inimese põhjustatud bioloogilise mit-
mekesisuse kadu tuleb peatada nii rut-
tu kui võimalik. Ebaõnnestumine võib 
tähendada tõsist küsimärki inimkonna 
säilimise kohal. Kui ei õnnestunud täi-
ta täna, tuleb valida realistlik tähtaeg lä-
hitulevikuks. Kas aastaks 2020 on või-
malik peatada elurikkuse häving? 

Siiski ei piisa lihtsalt aastanumbri 
vahetamisest, edu pandiks on bioloogi-
lise mitmekesisuse  kao põhjuste tõsine 
analüüs. Selles suhtes on väga oluline, 
et üha rohkem tegeldakse kahe peami-
se inimtekkelise globaalse keskkonna-
mure – bioloogilise mitmekesisuse ka-
du ja kliimamuutus – omavaheliste kee-
ruliste seostega. Kahe konventsiooni, 
mis nende kahe probleemiga tegelemi-
seks Rio de Janeiros 1992 alla kirjutati, 
ekspertrühmad töötavad koos aina 
enam. Märgalade päev, mida tähistatak-
se maailma vanima looduskaitseleppe 
– Ramsari konventsioon märgalade 
kaitseks – oli sel aastal pühendatud 
märgalade elurikkuse ja kliimamuutu-
se seostele. Euroopa keskse looduskait-
seleppe – Euroopa Nõukogu egiidi all 
sõlmitud Berni konventsioon – eksper-
did tegelevad järjest rohkem kliima-
muutuse ja meie elurikkuse seostega. Ja 
loomulikult on mul hea meel, et Euroo-
pa Nõukogu Parlamentaarse Assamb-
lee keskkonna-, põllumajanduse ja re-
gioonide komisjonis on valminud aru-
anne bioloogilise mitmekesisuse ja klii-
mamuutuste seostest.

»Rohepesu»
On ju need kaks probleemivaldkon-

da omavahel väga mitmel viisil seotud. 
Alates ürgmetsade hävitamisest, mär-
galade kuivendamisest ja põliste rohu-
maade üleskündmisest fossiilkütuste 
kaevandamise ja põletamiseni – tege-
vusi, millega inimkond hävitab elurik-
kust ja mõjutab samas ka kliimat, on vä-
ga erinevaid. Teame sedagi, et inimtek-
keilne kliimamuutus on ise tänapäeval 
oluliseks ohuks bioloogilisele mitmeke-
sisusele, mõelgem kasvõi jääkarude elu-
paikade sulamisele. Samas on maasti-
kulise ja bioloogilise mitmekesisuse hä-
ving oluliseks teguriks, mis vähendab 

biosfääri vastupanuvõimet kliimamuu-
tusele. Seega on ilmne, et nende kahe 
probleemiga tuleb tegelda koordineeri-
tult.

Paraku on väga tihti lood sootuks 
teisiti. Üks halvemaid näiteid on õlipal-
miistanduste suurepinnaline rajamine 
raadatavate vihmametsade asemele 
Malaisias ja Indoneesias. Esiteks on sel-
lel katastroofilised tagajärjed elurikku-
sele, hävitades viimased allesjäänud 
orangutanide, ninasarvikute ja teiste 
vihmametsaasukate elupaigad. Teiseks 
on sellel katastroofilised tagajärjed vih-
mametsarahvaste viimastele säilinud 
küladele. Ja kolmandaks – tegemist on 
väga viletsa kliimapoliitikaga, sest vih-
mametsa hävinguga vabaned atmosfää-
ri rohkem süsinikku, kui nafta asenda-
misel palmiõliga hoitakse kokku palju-
de aastatega. Kehvalt koordineeritud 
rahvusvaheline poliitika avab seega uk-
sed kõige selgemalt „rohepesule“.

Niitmine on hädavajalik
Kuid ka koduses Euroopas on asju, 

mida peaks pigem häbenema. Kui raja-
me tuuleparke kohtadesse, kus need 
põhjustavad märkimisväärset lindude 
ja nahkhiirte suremust või arendame 
hüdroenergeetikat viisil, mis viib lõhi-
laste asurkondade hävingule, pole meil 
küll millegi üle uhkust tunda. Ka kodu-
ses asjaajamises vajame senisest hoo-
pis paremat koordineerimist.

Vahel on lahendused suhteliselt liht-
sad – näiteks kui hoidume tuuleparke 
rajades olulisematest lindude rändetee-
dest eemale. Kuid väärtuslike loodus-
alade ja perspektiivsete taastuvenergia 
arenduste ruumiline lahushoidmine on 
vaid osa lahendusest ja võib mõnel ju-
hul isegi olla vale lähenemine. Üheks 
oluliseks näiteks on rohumaade võima-
lik kasutamine biokütuste tootmiseks. 
Nägin hiljuti strateegiapaberit, kus kii-
duväärt kavatsus säästa kõrge loodus-
väärtusega rohumaid intensiivsest bio-
kütuse tootmisest on viinud täiesti vale 
tulemuseni: soovitakse sätestada täielik 
keeld kõrge mitmekesisusega rohumaa-
de kasutamiseks biokütuse tootmisel.

Seejuures on jäetud arvestamata, et 
enamus meie kõrge loodusväärtusega 
rohumaadest on pool-looduslikud ja il-
ma karjatamise või niitmiseta kasvavad 
need lihtsalt kinni. Seega on karjatami-
se või niitmise jätkamine hädavajalik 
nende alade säilitamiseks. Tänasel päe-
val kasutatakse vaid väikest osa pool-
looduslikest rohumaadest karjamaade 
või loomasööda tootmisel kasutatavate 
heinamaadena. Seega on biokütuse 
tootmine neil aladel niidetud heinast 
üks perspektiivne viis pool-looduslike 
koosluste hooldamiseks. Seda lähene-
mist on aktiivselt arendanud mitmed 
olulised keskkonnaorganisatsioonid ja 
on juba olemas edukaid pilootprojek-
te.

Olen seetõttu uhke, et minu kodu-
vallavalla keskuse Lihula keskkatlama-
ja töötab esimest talve Matsalu märga-
lalt niidetud heinal. Selline taastuva 
energia kasutamine on mitte üksnes 
kooskõlas looduse mõistliku kasutami-
sega, vaid ka ääretult oluline väärtusli-
ke luhakoosluste säilimiseks.

Optimismi sisendavadki sellised ko-
hapealsed edulood. Suudame peatada 
elurikkuse hävingu ja saada jagu kliima-
kriisist vaid juhul, kui suudame töösse 
rakendada säästva looduskasutuse põ-
himõtted lähtudes nii globaalsete suun-
dumuste analüüsist kui ka kohalike 
edulugude sünteesist.

ALEKSEI 
LOTMAN
RK Maaelukomisjoni 
aseesimees, ENPA 
keskkonna, maaelu ja 
regionaalasjade 
komisjoni esimees

2010 on biodiversiteedi aasta

KUI DEMOKRAATLIK ON 
EESTI POLIITILINE KULTUUR?
Poliitiline kultuur on ühis-
konniti erinev, kuid samas 
aja jooksul arenev protsess, 
arutleb EER Saaremaa piir-
konna esinaine Alvi Rand – 
lk 2

AKADEEMIKUST 
MÜÜGIMEES…
Riigikogu liige Valdur Laht-
vee kummutab müüti tuu-
maenergia odavusest – lk 3

RENOVEERIDA VÕI RAISATA, 
SELLES ON KÜSIMUS
TTÜ teadur Katrin Idla kirju-
tab, kuidas energiasäästlik 
kodu säästab tulevikus nii 
inimeste raha, aega kui ka 
tervist – lk 5

PUHTA EESTI NIMEL
Rajades uusi kaevusid, tu-
leks kohe mõtelda ka reo-
veele, kirjutab EER Viljandi 
piirkonna juht Peep Tobre-
luts – lk 7

KILEKOTIDEMOKRAATIA 
KIITUSEKS
EER volikogu juhataja And-
res Siplane kutsub üles väl-
tima „ökozuhhat“ – lk 8

SAAGE TUTTAVAKS:
Intervjuu taaskasutaja Mer-
le Vinnaliga – lk 8

Meie käpalised on seotud ekstensiivselt majandatud niitudega. Pildil kärbesõis.
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Kui demokraatlik on 
Eesti poliitiline kultuur?
ALVI RAND
EER Saaremaa 
piirkonna esinaine

Rääkides täna, 21. sajan-
dil demokraatiast, jään 
mõtisklema - kas Sokra-
tes kummutades mürki si-
saldava veinikarika, soori-
tas akti demokraatia kait-
seks või jättis meid selle-
ga demokraatiast ilma?

I ga kultuur kannab eneses väärtusi, 
mille mõistmisele aitab kaasa kul-
tuurilise tausta ning ajaloo tundmi-

ne, ühiskonnas toimuvaga kursis olemi-
ne ja konteksti teadmine. Väärtused on 
ajas muutuv kokkuleppeline tõekspida-
miste, hoiakute, hinnangute kogum. 
Seetõttu on poliitiline kultuur ühiskon-
niti väga erinev, kuid samas igas ühis-
konnas aja jooksul arenev protsess. 
Maskuliinsetes kultuurides rõhutatak-
se eneseteostust, edukust, võistlust ja 
materiaalseid väärtusi, feminiinsetes on 
tähtsal kohal pehmemad väärtused, na-
gu hoolivus ja sallivus. Sellest vaateko-
hast iseloomustab Eesti poliitilist kul-
tuuri ja ka ühiskonda maskuliinsus.  

Rahvuslik ideoloogia
Eesti poliitilist kultuuri pole võima-

lik mõista, võtmata arvesse tugevat rõ-
huasetust rahvuslikule ideoloogiale. See 
väljendub nii igapäevases poliitilises re-
toorikas, kui ka erakondade program-
mides, millel on Eestis tugev rahvuslik 
värving. Mitmel puhul oleme näinud, et 
rahvuslus ja viited ajaloole on Eesti 
ühiskonnas osutunud tugevaks mobili-
seerivaks jõuks, tekitades ka poliitilises 
eliidis kiusatust keskenduda pigem 
“sümbolite poliitikale” kui sisulistele 
sotsiaalmajanduslikele probleemidele 
(Saarts T.; Leif K. Vikerkaar 4-5, 2009).

Innovatsioonist rääkimine iseene-

sest ei ole veel innovaatilisus. Heast 
ideest üksi ei piisa, oluline on kes selle 
idee esitab, see peab olema õige inime-
ne, õige erakond. Veel tänagi jätkuvalt 
kasvava  tööpuuduse vähendamiseks, 
esitasid Eestimaa Rohelised 04.11.2008 
Riigikogule menetlemiseks seaduseel-
nõu „Riiklike tagatiste andmine ener-
giasäästlikuks ehitamiseks ja renoveeri-
miseks.” Säästukava eesmärk oli kiirelt 
luua uusi töökohti kiratsevasse ehitus-
sektorisse riigi tagatiste toel. Just Riigi-
kogu on see organ, kes saab seaduse-
muudatuste abil ühiskonnas toimuvat 
pikemas perspektiivis muuta ja valitsus 
see, kes saab kiireid lahendusi rakenda-
da. Kava hääletati, vaatamata tunnus-
tusele, riigikogulaste poolt maha. See-
järel on erinevad erakonnad sama ideed 
püüdnud avalikkusele esitada. Tunnus-
tuse leidmisele on kulunud poolteist 
aastat. Selle aja jooksul, kui Toompeal 
mõeldakse, on ainuüksi minu tutvus-
ringkonnast lahkunud välisriikidesse 
tööle ja elama 4 noort, vanuses 23-30 
aastat, neist 2 ehitajat ja 2 teenindajat ja 
1 inimene vanuses 46 aastat, keskastme-
juht. Keegi neist ei plaani tulla kodu-
maale tagasi!

16. veebruaril arutati Riigikogus nn 
riiklikult tähtsat küsimust - kokku kut-
suti arutelu majanduslangusest tulene-
vate sotsiaalsete probleemide leeven-
damiseks. Riigikogu saalis kõlanud sõ-
navõttudest ei puudunud enese kiitmi-
ne ja teiste halvustamine (Keskerakond-
Reformierakond)  Tekib 
küsimus, millistele po-
liitilistele kokkulepetele 
me loota saame, kui ka 
tänases tööpuuduse sei-
sus püütakse tekkinud 
olukorda valimiseduks 
pöörata? Tahtmatult te-
kib tunne, et elame pea-
peale pööratud riigis, 
kus räägime ühte ja 
mõtleme teist, aga tee-
me nii, kuis välja kukub, 
tegeledes mitte põhjus-
te vaid tagajärgedega. 
Seda tõdes ka Indrek Tarand, lausudes 
oma ettekandes: “Eesti haridusreform, 
see on töötuse taastootmise süsteem”. 
Tänaste majanduslangusest tulenevate 
sotsiaalsete probleemide ees seistes 
orienteerume paratamatult ringi, mõel-

des, mis on need omandatud oskused 
ja väärtused mis minul olemas on; mis 
on see teadmine, mille eest saan leiva 
lauale tuua; kas minul on neid oskusi 
või ainult koolis käimise rõõm. 

Me oleme riigina alles teismelise 
eas, küpsemiseks kulub veel aastaid, 
kuid oleks hea tagasi vaadates tõdeda, 
et noorus oli mitte ainult valus vaid ka 
ilus aeg. Jääb lootus, et edukultuuri ja 
hedonistlike väärtusi kandvast riigist 
saab ühel päeval vastutustundlik, pika-
ajalistele väärtustele orienteeruv riik. 

Küpsemiseks kulub aastaid
Meile on armas mõte rahvuslikust 

ühtsusest ja Eestist, kui tugevast ja kind-
last riigist. Oleme oma väiksuse juures 
suutnud saavutada vabaduse, täitnud 
eestlaste suurima unistuse. Uus ühis-
kondlik kord ja uued arengud on loo-
nud uued väärtushinnangud. Mitte kõik 
muutustega kaasnevad nähtused, ei ole 
meile meelepärased, mõistetavad ja kii-
relt lahendatavad. Demokratiseerumi-
sega kaasneva vastutuse võtmise vaja-
dus on ühiskonna liikmetele raskesti 
omaks võetav, kuid samas möödapääs-
matu. Kodanikeühenduste ja rahvaal-
gatuste kasv suurendab ja laiendab vas-
tutuse võtmist ning sellega kaasnevat 
teadlikkuse kasvu ise otsustamise või-
malustest ja õigusest. Olen kindel, et nii 
nagu iga riigi kodanik on poliitilise kul-
tuuri kandja, ka enesele seda teadvus-

tamata, on tugevate ko-
danikeühenduste tekki-
mine ainult kasuks Ees-
ti ühiskonna demokra-
tiseerumisel. Loomuli-
ku arenguprotsessi tule-
musena toimub koda-
nikeühenduste teadlik-
kuse kasv, mis viib selle-
ni, et kodanikeühendu-
sed seisavad oma vaa-
dete, muuhulgas ka po-
liitiliste vaadete eest uu-
si väärtusi luues. 

     Olla vaba ja ava-
tud see on eestlastele raske. Oskus 
mõelda on täna ainus võti majandus-
langusest tekkinud probleemide lahen-
damiseks. Oskus ja võib-olla ka julgus 
suurelt mõelda ja oma mõtted põhi-
mõttekindlatena ellu viia.

Läänemere gaasijuhe 
sünnib protestide 
taustal

«Tugevate koda-
nikeühenduste 
tekkimine on 
Eesti ühiskonna 
demokratisee-
rumisele ainult 
kasuks.»

PEEP MARDISTE
EER Tartu piirkonna juht

V eebruari keskel 2010 sai Nord Stream viimased vajamine-
vad load gaasitoru ehitamiseks Läänemerre. Eesti ja muu 
Euroopa kodanikuühendused on kasutanud mitmeid või-

malusi selle keskkonnaohtliku projekti ärahoidmiseks.
Läänemere kaitse oli paljude Põhjamaade kodanikuühen-

duste jaoks üks keskseid tegevusvaldkondi 1980ndatel ja 
1990ndatel. Meri on tänu riikidevahelistele lepetele ja investee-
ringutele täna saanud puhtamaks. Kahjuks tähendab see üht-
lasi, et meie piirkonna keskkonnaühendused on hakanud Lää-
nemere teemadele vähem tähelepanu pöörama. Nord Stream’i 
gaasitoru rajamise plaan on üle aastate Läänemere keskkonna-
probleemidele taas rohkem tähelepanu toonud. See on ilmselt 
ka ainuke gaasitoru projekti kasulik külg.

Kodanikuühiskonna esimese ja seni kõige tõsisema sammu 
gaasijuhtme projekti vastu algatasid katoliikliku Leedu noored 
kristlased. Aprillis 2007 algatas sealne organisatsioon Young 
Conservative League veebis rahvusvahelise allkirjakogumise 
gaasijuhtme vastasele petitsioonile, mis esitati hiljem Euroopa 
Parlamendile. Euroopa Parlament võttis pärast pikki ja palavaid 
arutelusid juulis 2008 vastu oma mittesiduva ja üldsõnalise ra-
porti. Oma panuse raportisse andis ka toonane eurosaadik And-
res Tarand, kelle nõunikuna ma visandasin Europarlamendi 
energiakomisjoni seisukohta gaasijuhtme küsimuses.

Ka Eestis pole vastuseis Vene-Saksa gaasijuhtmele piirdu-
nud vaid julgeolekuargumentidega. Sisuliselt on keskkon-
naküsimused ainsad, mille abil on olnud võimalik gaasi-

juhtme rajamist küsimuse alla seada. Eestimaa Looduse Fond 
(ELF) esitas novembris 2009 Soome Vaasa halduskohtusse kae-
buse, millega vaidlustas Nord Stream’i loa miinide õhkimiseks 
gaasijuhtme teel. Jaanuaris 2010esitasid Eesti Roheline Liikumi-
ne (ERL) ja ELF Euroopa Komisjonile ametliku kaebuse kavanda-
tava Läänemere gaasitoru seaduslikkuse kohta. Kaebuses paluti 
Euroopa Komisjonil uurida, kas Soome, Rootsi, Taani ja Saksa-
maa ikka täitsid Läänemere gaasitrassi ehitamiseks lubasid väl-
jastades Euroopa Liidu keskkonnadirektiive. ERL ja ELF põhjali-
kult argumenteeritud kaebuses viidatakse, et neli liikmesriiki rik-
kusid lubasid väljastades kokku kolme direktiivi: keskkonnamõ-
jude hindamise direktiivi, linnukaitse- ja elupaigadirektiivi.

Rahvusvaheliselt on pöördumisi Euroopa Komisjoni ja liik-
mesriikide poole teiste seas teinud keskkonnaühenduste võr-
gustikud Euroopa Keskkonnabüroo (European Environment 
Bureau) ja Puhta Läänemere Ühendus (Coalition Clean Baltic). 
Mõlema võrgustiku liikmeks on ka Eesti Looduskaitse Selts.
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Akadeemikust müügimees: “Osta CANDU-6 
ja Eesti rahvas saab õnnelikuks!”

VALDUR 
LAHTVEE
RK liige, Eesti 
Energia keskkonna-
juht 2001–2004
 

K a meie „mina-tean-kõike-aka-
deemikud“, kes alles kaks aas-
tat tagasi kinnitasid, et põlev-

kivielektri tootmist ei saa vähendada, 
sest me oleme ju põlevkivi kogu aeg 
kasutanud ja kõik muud elektritootmi-
se viisid on kallimad, on täna ajamas 
teistsugust juttu. Müügijuttu – tuuma-
jaamas toodetud elekter on odavaim! 
Kui täna räägitakse CANDU-tüüpi 3. 
põlvkonna, tootmises ja kasutuses ole-
va reaktoritüübi (750 MW nimivõim-
susega) või IRIS-tüüpi 3+ põlvkonna 
alles väljatöötamisel oleva (400 MW ) 
prototüüpreaktori ehitamisest Eestis-
se, siis põhiargumendiks tuuakse ikka 
jälle tuumajaama ehitamise ja käita-
mise s.o. toodetava elektri odavaimat 
hinda teiste elektritootmistehnoloo-
giate ees. Kui akadeemikud eelistavad 
CANDUt sest tehnoloogia on valmis ja 
proovitud ning on loonud selle tüübi 
reklaamimiseks koguni oma ühingu, 
siis Eesti Energia (EE) senine eelistus 
on Eesti ülekandevõrgu omapära ja 
tarbimisstruktuuri iseloomu (meil po-
le palju 24/7 pidevalt samas koguses 
elektrit vajavaid suurettevõtteid – me-
tallurgia- ja paberitehaseid) tõttu väik-
sema nimivõimsusega IRIS-tüüpi veel 
väljatöötamisel olevat reaktorit. Het-
kel turulolevad 1000 ja enam MW-sed 
Eestile puht suure võimsuse tõttu ei 
sobi.

Tuumaelektri „odavast“ 
hinnast 

Täna on viimastel Majandus- ja 
kommunikatsiooniministeeriumi 
(MKM) korraldatud energiafoorumitel 
ja muudel tippüritustel nii MKM kui 
EE esindajad eri tehno-
loogiate abil toodetud 
elektrihindade võrdle-
misel kasutanud Igna-
lina (Visaginase) uue 
TEJ teostatavusuuringu 
(valmis oktoobris, 2006) 
andmeid. Sealt võetud 
tabelit lahti seletades 
on EE esindajad kordu-
valt väitnud, et see on 
uusim ja usaldusväär-
seim uuring, millega 
tulevikuprojektide ta-
suvust hinnata ja et 
tuumaenergia hinna osas kasutas uu-
ring värskeima Euroopas ehitamisel 
oleva Framatome poolt Soomes ehita-
tava Olkiluoto TEJ kolmanda reaktori 
(O-3) „võtmed kätte“ ehitamise lõpp-
hinda. Võtmed kätte tähendab kogu 
ehitust ja jaama üleandmist ostjale pä-
rast reaktori testimist ja töölepane-
mist.

Hind 1600 MW-se nimivõimsuse-
ga reaktoriga jaama eest lepiti tarnija 
Framatome ANP (AREVA ja Siemens) 
ostja – Soome suurtööstuste omandu-
ses oleva energiatootja Teollisuuden 
Voima Oy (TVO) vahel kokku aastal 
2004 ja koguhinnaks lepiti 3,2 miljar-
dit eurot.

TVO sai suure Ale – AREVA tahtis 
väga oma esimest 3+ põlvkonna nn 
Euroopa surveveereaktori (EPR) pro-
totüüpi Euroopasse püsti saada, Soo-
me tööstused olid tollal ainsad tahtjad, 
sest elektrit turul nappis ja elektri hind 
oli kõrge, AREVA kauples ja sai Prant-
susmaa ja Saksamaa riikide toetusi ja 
laenugarantiisid ning niiviisi subsidee-
rituna saanud finantsturgudelt odavat 
laenuraha, „dumpis“ ehituslepingu 
endale. Odavaim hind ju! Vaid 2,0 mil-
jonit eurot 1 MW võimsuse kohta! Sa-
ma hinnaga kalkuleerides on ju ka 
IRIS-e hind vaid 800 MEUR. Odav! Pa-
neme püsti!

Lisakulusid ei kajastata
Aga mis saab hinnast kui vaatame 

pisut tänasesse. Teame näiteks, et ühe 
sihukese TEJ käimasolemise tarbeks 
tuleb lisaks reaktorile, mille hinnaga 
täna müügimehed lehvitavad, reakto-
ri kõrvale ehitada sama suur(ed) 
ülikiire(d) reservjaam(ad) – Eesti pu-
hul ehk gaasiturbiinid. Ikka sellepä-
rast, et tuumajaama sulgemine käib 
tundide kui mitte minutitega. Täna 
selliseid reservvõimsusi Eestis pole. 
Lisakulu ja investeering pea suurus-
järgus kui reaktoril, ainult enamuse 
ajast turbiinid seisavad ja raha tagasi 
ei teeni. Ümber tuleb ehitada elektri-
ülekande põhivõrgud ja ka soojatorus-
tik lähima suure soojatarbijani – 70% 
TEJ poolt toodetud energia merre 
laskmine oleks ju lollus. Jälle lisakulu. 
Tänastes hinnaprognoosides neid ku-
lusid müügimehed (teadlikult?) ei ka-
jasta.

Fakt on see, et maailmas kõikide 
seniehitatud tuumajaamade ehitus-
hinnad on algselt planeeritust läinud 
keskmiselt kaks korda kallimaks ja ehi-
tusajad samavõrra pikemaks. Seda fak-
ti kinnitab kõnekalt ka kõige värske-
ma, naabrite Olkiluoto TEJ kolmanda, 
reaktori ehituskäik. AREVA on Olkilu-
oto EPR reaktori ehitamisega hädas - 
raha otsas ja Ale-reaktori, kulude kok-

kuhoiusoovist tingitu-
na palgatud odavad all-
hankijad teevad ehi-
tuspraaki. Nii tõsist 
praaki, et ehitamise jä-
relevalvaja, Soome kiir-
guskaitseagentuur 
STUK on ehitust küm-
neid kordi peatanud ja 
nõudnud praagi üm-
bertegemist. Viimane 
selline töö seiskamine 
k.a. aprillikuus oli seo-
tud reaktori jahutus-
veetorude keeviste 

nõuetele mittevastav (väikesemahuli-
sem ja odavam) lahendus ja töö mitte-
rahuldav kvaliteet. Kõik see kasvatab 
kulusid ja reaktori ehitusaega. AREVA/
Siemens on teatanud, et kui O-3 pidi 
lepingu järgi valmis saama aasta 2009.
aasta keskel, siis nüüd pakutakse 
uueks valmimistähtajaks aasta 2012 
juunikuud.

O-3 müügihind oli Rahvusvahelise 
tuumaenergia arendajate väljaande 
(http://www.neimagazine.com/) and-
metel 3,2 miljardit EUR, tegelik ehitu-
se hind tänaseks on kasvanud juba pea 
5 miljardi kanti ja konservatiivsed 
prognoosid (reitinguagentuur 
Moody’s) leiavad, et ehituse lõpphind 

kasvab 7 miljardi euroni. Ja nagu öel-
dud vaid reaktori ehitamise kulu, mil-
lele TVO ja Soome riik panevad lisara-
ha reservvõimsuste ja võrkude ehita-
miseks. Arvutage ja arvake, kas on ik-
ka odav. 

Eesti jaoks sobiliku ja just pikas 
perspektiivis majanduslikult efektiiv-
seimaks elektrienergia saamise viisiks 
tehnoloogia valikul (meie energiatoot-
mise uuendamise investeeringud on 
ju kolossaalsed 70-80 miljardit krooni) 
tuleb hoolega kaaluda ka elektritoot-
mise väliskulusid. Mis täna odav näib 
võib homme välistegurite mõjul hoo-
pis kallimaks kujuneda. Väliskulude 
arvestamisest ja energiaallikate tegeli-
kust konkurentsivõimest räägib fakt, 
et tuuleenergia väliskulud on Euroo-

pas kasutusel oleval viisil elektrit too-
tes 0,5 eurosenti kWh ja pruunsöe pu-
hul 27 eurosenti kWh. Tuumaelektri 
väliskulude hind jääb 2 eurosendi kan-
ti kWh kohta. Põlevkivi teadagi on 
saastavam ja põleb halvemini kui 
pruunsüsi. Need andmed on lihtsalt 
leitavad Euroopa keskkonnaagentuu-
ri eestikeelselt kodulehelt.

Avatud konkurents
Targim ja odavaim viis, nii tänaseid 

kui homseid elektritootmisvõimsus-
tesse investeerimise vajadust ja kulu-
sid vähendada, on lõpetada energia 
raiskamine. Rõõm on näha, et meie 
põhimise elektritootja EE juhid sama 
infot ja arusaamu jagavad ning tulevi-

kuinvesteeringuid hoolega kaalutak-
se.

Teine viis, mis muu maailma prak-
tikast kinnitust saanud on elektrituru 
kohene avamine konkurentsile. Balti 
Elektrijaam läks suveks kinni ei muu 
pärast kui selle, et Põhjamaade avatud 
turult impordib EE täna meie suletud 
turule odavamat elektrit kui omamai-
sest odavast põlevkivist suure saaste-
koormusega ja madala efektiivsusega 
suurjaamades Narvas toota suudame.

Järeldus kogu eelnevast on üks – jutt 
tuumaenergia odavusest on müüt, hä-
bematu vale ja sellist valet levitavad 
müügimehed. Nii nagu ikka igas müü-
givaldkonnas, olgu see siis kasutatud 
autod, supertolmuimejad või odavreak-
torid.

Nagu ikka on tuumaenergia kasutamisele nii poolda-
jaid kui vastaseid, eri põhjustel ja see on arusaadav. 
Kui enamus pooldajaid, ka tipp-poliitikud, ütlevad oma 
eelistuse põhjendamisel vaid, et mulle tuumaelektri-
jaam (TEJ) meeldib või et meile on tuumajaama väga 
vaja, siis tihtipeale tuuakse toetuseks ka väidet, et tuu-
maelekter on odavaim.

«Jutt tuuma-
energia odavu-
sest on müüt, 
häbematu vale 
ja sellist valet le-
vitavad müügi-
mehed.»
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Merenduse konkurentsivõime edendamisest

JÜRI LEMBER
kapten, EER mere-
toimkonna juht

E esti riik on kaotanud sellega rah-
vuskultuuri olulise osise, merekul-
tuuri järjepideva arengu, laevan-

dusest laekuvad maksud, meremeeste 
töökohad ja võimaluse antud transpor-
disektori eksportteenuse abil vähendada 
kaubavahetuse puudujääki. Küsimus on 
ka riigi turvalisuses, sest võõra lipu all sei-
lavad laevad ei kuulu Eesti jurisdiktsioo-
ni alla.

Ebaadekvaatse ettevõtluskeskkonna 
tõttu oli 2009.aasta seisuga Eesti laevare-
gistris järele jäänud ainult kaks üle 500 
kogumahutavusega, ehk siis tavamõistes 
tõsiseltvõetavat, kaubalaeva, samal ajal 
kui Läti on tõstnud oma kaubalaevastiku 
paari aasta jooksul 0-st 21-ni. Eestis jät-
kub ka reisiparvlaevade väljalipustamise 
protsess.

Laevaomaniku kulud Eesti lipu all 
ühe madruse palgal pidamiseks on 2 kor-
da kõrgemad kui teiste EL mereriikide ( 
Holland, Taani, Poola, Läti, Leedu jt.) ja 
kolmandate riikide registrites olevatel 
alustel (Eestis 30259 kr, teistel 16822 kr 
vastavalt ITF TCC lepingule, vt. lisa 2 le-
hel). Naaberriik Läti on oma lipu all me-
remeeste tööjõukulusid leevendanud, 
kehtestades meremeestele maksusoo-
dustuse – sotsiaalmaksu võetakse kahe-
kordselt miinimumpalgalt ja tulumaks 
on alandatud 15%-ni. Leedus on oma-
maise lipu all töötavatel meremeestel tu-
lumaksumäär 0%. Soome ja Rootsi tagas-
tavad laevaomanikule residentidest me-
remeestelt kogutud otsesed maksud ko-
gu ulatuses. Soome Vabariik maksis näi-
teks juba 2007. aastal seeläbi laevaoma-
nikele 155 miljonit eurot toetust.

Eesti registris oleva pelgalt 2 kauba-
laeva kontekstis on Lätis, peale laevan-
dusttevõtluse toetusmeetmete rakenda-
mist, paari aasta jooksul kosunud regis-
ter 21 aluse võrra ja on seega 10 korda 
suurem kui meil. Soome Vabariigis on 
kommertsaluste registris kõnesolevaid 
aluseid 42 ehk 21 korda rohkem. Ühe rei-
silaeva viimine Läti lipu alla hoidis AS Tal-
link Grupile aastas kokku 17 mln. krooni, 
kuid Eestile jäid kadunuks nii paarsada 
töökohta kui ka vastavad maksulaekumi-
sed riigile aga ka Haigekassale ja Töötu-
kassale. Töökohad kadusid kuna eestlas-
konnast laevapere asendati enamuses 
lätlastega.

Eestis registreeritud äriühingute poolt 
opereeritakse täna orienteeruvalt 60-ne 
üle 1000-tonnise kaubalaevaga, mis kõik 
seilavad võõraste lippude all, sest ettevõt-
luskliima Eesti lipu all ei ole soodus. Lae-
vandusele soodsa maksurežiimi korral 
oleks tõenäoline nende laevade vähemalt 
osaline naasmine Eesti lipu alla. Väikeriik 
Panama omab registris ja lipu all üle 6800 
laeva ja teenib ainuüksi sellelt tonnaaži-
maksu näol üle 1,5 miljardi krooni aas-
tas.

Eesti kaubalaevastiku taasloomiseks 
(või õigemini öeldes paljude laevade ta-
gasitoomiseks Eesti registrisse) oleks va-
ja rakendada terve hulk riiklikke meet-
meid, mis tagaksid meie laevandusette-
võtlusele võrdsed konkurentsitingimu-
sed nii võrdluses teiste EL liikmesriikide-
ga kui ka kolmandate riikide ettevõtjate-
ga. 2004.aastal on Euroopa Liidu riikide-
le Euroopa Komisjoni poolt antud volitu-
sed rakendada nn. riigiabi. Võimaldata-

va riigiabi lubatavad meetmed on fiksee-
ritud dokumendis „Community quideli-
nes on State aid to maritime transport“ 
(2004/C13/03).

Merendusnõukoda pakub 
rakendada alltoodud meet-
mete paketti:

1. Maksusoodustused meremeestele;
2. Tonnaažimaks versus ettevõtte tulu-
maks laevandusettevõtetele;
3. Laevade ehitamiseks võetavate kredii-
tide riiklik garanteerimine;
4. Laevaühingu kui ettevõtlusvormi lega-
liseerimine.

Olulisimateks ja hädavajalikeks on 
muudatused Eesti Vabariigi maksupolii-
tikas ja vastavates seadusandlikes akti-
des, mis tagaksid Eesti lippu kandvatel 
kaubalaevadel töötavatele meremeeste-
le maksusoodustused analoogselt teiste 
EL liikmesriikide meremeestega ja sama-
aegselt meremeeste kaetuse riikliku sot-
siaalkindlustussüsteemiga, mis täna suu-
resti puudub.

Maksusoodustuste rakendamine 
saab kaasa tuua vaid maksulaekumiste 
paranemise ja suurenemise, mitte nen-
de vähenemise, sest täna meil praktiliselt 
puudub omamaine kaubalaevastik, ehk 
siis ka vastavad töökohad ja maksulaeku-
mised. Samuti on paljud meie mereme-
hed teiste riikide maksuresidendid ning 
lahendavad omi sotsiaalseid probleeme 
ilma Eesti Vabariigi sotsiaalkindlustus-
süsteemi kuulumata ja selle abita.

Meetmete rakendamisel on vajalik ja 
võimalik arvestada teiste EL mereriikide, 
ennekõike Hollandi, Norra, Läti, Leedu, 
Rootsi ja Soome, positiivse kogemusega. 
Kõik laevanduses ja merenduses Eestiga 
konkureerivad naaberriigid (Läti, Soome 
ja Rootsi) on rakendanud meremeeste 
maksudele otsesed või kaudsed soodus-
tused (meremeestelt laekunud sotsiaal-
ja tulumaksu tagastamine reederile). Lee-
dus on meremeeste tulumaks 0 %, Lätis 
15%, sotsiaalmaks vastavalt 34% Leedu 

keskmiselt kuupalgalt ja Lätis 33% riigis 
kehtestatud miinimumpalgalt. Rootsi ta-
gastab omamaise lipu all seilavate aluste 
meremeeste töötasudelt laekuvad mak-
susummad reederile, osaliselt teeb seda 
ka Soome.

Näitena teistes riikides rakendatud 
vastavate meetmete edukusest võib tuua 
Läti Vabariigi kaubalaevastiku kasvu, paa-
ri aasta jooksul ülaltoodud meetmete 
seadustamise järgselt, 0-st 21 üle 1000 
tonnise aluseni. Hollandi Kuningriigi re-
gistrites kasvas peale 1995.a. rakendatud 
riiklikke laevanduse toetamismeetmeid 
kommertsaluste arv 550-lt 700-ni. Eelne-
nud oli laevade lahkumine registrist ning 
tänase Eesti olukorraga analoogne situat-
sioon koos töökohtade kaotsimineku ja 
riigi maksubaasi vähenemisega.

Eesti Vabariigi tänaseks eripäraks võr-
reldes teiste mereriikidega on ka meie re-
sidentidest meremeeste sotsiaalse kind-
lustatuse olematus, v.a. Eesti lippu kand-
vate aluste meremehed ehk peamiselt 
reisiparvlaevade laevapereliikmed. Kuna 
üldjuhul välismaine ettevõte Eesti resi-
dendist meremehe osas Eesti Vabariigile 
sotsiaal-, töötus- ega ravikindlustusmak-
se ei tasu, on meie meremees oma riigis 
vastava kaitseta. Puudub igasugune re-
gulatsioon, mis seda tagaks.

Samas on Eesti Vabariik EL liikmesrii-
gina võtnud endale kohustuse 2010.aas-
tal ratifitseerida Rahvusvahelise Tööor-
ganistatsiooni ILO uus Meretöö konvent-
sioon, mis näeb kohustuslikuna ette 
„oma riigi võimalustest olenevalt kas 
eraldi või rahvusvahelise koostöö raames 
meetmeid, et järk-järgult tagada mere-
meeste täielik sotsiaalkindlustus“. Seal-
juures peab liikmesriik ratifitseerimise 
ajaks tagama EL vastava sotsiaalkindlus-
tuse eeskirja 4.5 lõike 1 kohaselt mere-
meeste sotsiaalkindlustuse, mis hõlmab 
vähemalt kolm vastavas standardis loet-
letud üheksast kindlustuse liigist. 

Eeltoodud maksusoodustuste raken-
damine ja sellele eelnev meremeeste re-
gistri juurutamine, võimaldaks tagada ka 
meie meremeestele teiste töötajatega sa-
maväärsed sotsiaalsed garantiid.

Seisuga 16.11.2007 oli VTA-s arvel 
kehtivate STCW-95 meresõidutunnistus-
tega 4126 laevaohvitseri (2160 laevajuh-
ti, 1966 laevamehaanikut) ja 3787 rea-
koosseisu (vahimadrus, vanemmadrus) 
liiget. Lisaks mittekonventsionaalseid 
reakoosseisu (kokk, madrus, motorist, 
elektrik, külmutusseadmete masinist ) 
tunnistusi 5394.

Võttes arvesse AS Tallink Grupp lae-
vadel töötavate laevapereliikmete koos-
seisu, mis sisaldas samal ajal 712 tehni-
lise meeskonna liiget ja Eesti lippu kand-

vate üle 500 tonniste kaubalaevade ar-
vu (2 tk, 4 meeskonda, kokku maksimaa-
lselt. 100 tehnilise meeskonna liiget), siis 
võib eeldada, et välislippude all seilas 
2008.aasta alguseks ja orienteeruvalt sei-
lab ka täna (võttes reservatsiooni, et 25% 
kehtivaid diplomeid omavaid mereme-
hi ühel või teisel põhjusel ei tööta merel) 
kuskil 5300 ehk laias laastus 5000 mere-
meest.

Rakendades kaubalaevastiku Eesti li-
pu alla tagasitoomiseks meremeestele 
0% tulumaksumäära (analoogselt Leedu 
Vabariigiga ja Hollandi Kuningriigiga) ja 
sotsiaalmaksu (sisaldaks ka ravi- ja töö-
tuskindlustusmakset) kahekordselt riik-
likult miinimumpalgalt, saaksime võima-
likuks riigi maksutulude kasvuks aastas 
5000x2x4350x0,345x12=180090000 kroo-
ni.

Järgnevalt tuleks eeldada ja arvesta-
da, et kindlasti maksab osa välismaal töö-
tavaid meremehi kas FIE-na või muul 
moel ( näit.olles kuskil formaalselt miini-
mumpalgaga koristajana vormistatud ) 
ka täna Eesti Vabariigile makse ja siis tu-
leks ehk seda eeldatavat maksulaekumis-
te kasvu vähendada. Reserveerides eel-
nevaks 25% üldsummast, saaksime mak-
sulaekumiste võimalikuks kasvuks  135 
mln. krooni aastas.

Tulumaksumäära rakendamisel üle 
0% maksemäära, ei teostu eeldatavasti 
meremeeste vabatahtlik Eesti maksure-
sidentideks naasmine ega avaldu ka soo-
vitav mõju kaubalaevastiku naasmiseks 
Eesti laevaregistrisse.

Välismaiste lippude all seilavatel lae-
vadel tööd jätkavatele meremeestele 
võiks kaaluda alandatud 15% tulumak-
sumäära (analoogia Läti Vabariigiga) ra-
kendamist, kuid see eeldab korraliku me-
remeeste registri toimimist, kuid samas 
oleks kindlasti täiendav motivaator lae-
vade toomiseks just Eesti lipu alla ja lae-
vade registrisse.

Maksutulude kasvuga ja Eesti kauba-
laevastiku taastekkimisega (potensiaal 
hetkel 50–60 üle 500 tonnist kaubalaeva, 
mida opereeritakse Eestis resideeruvate 
äriühingute poolt), kasvaksid ka kõik 
muud riigi maksulaekumised ja ettevõt-
luse käive meremajanduses. Hollandis 
1990-ndate keskel läbi viidud uuringu tu-
lemused näitasid, et omamaise laevan-
dusettevõtluse kasv toob kaasa vastava 
merendusega seotud ettevõtluse kasvu 
maismaal proportsioonis 1:3 ehk siis, 
laiendades teema tööhõivele, mis on meil 
hetkel valusaim teema, saaksime, et üks 
lisandunud meremees Eesti lippu kand-
val laeval loob kolme inimese töökohad 
maismaal.

Mitte vähem oluliseks ei saa lugeda 

ka eelkäsitletud Eesti residentidest mere-
meeste sotsiaalsete garantiide ja sotsiaal-
kindlustuse teema lahenemist.

Tonnaažimaks
Juhul, kui Eesti Vabariigis seatakse sis-

se ettevõtte tulumaks, tuleks Eestis resi-
deeruvatele äriühingutele, mis samaaeg-
selt on ka laevadega opereerivateks ette-
võteteks, tulumaksu asemel kehtestada 
laeva kogumahutavuse põhine tonnaa-
žimaks. Tonnaažimaksu määr ei tohiks 
olla kõrgem, kui hetkel meil resideeruva-
te äriühingute poolt kasutatavates laeva-
registrites (nt. Küpros) 

Tonnaažimaksu rakendamine aitaks 
tagada Eesti laevaomanikule stabiilse et-
tevõtluskeskkonna, mis on vajalik enne-
kõike pikaajaliste ja suuremahuliste in-
vesteeringute kavandamisel laevade soe-
tamiseks (15-20 aastat) ja riigile selge 
ning üheseltmõistetava, ettevõtte äritu-
lemist mittesõltuva sissetuleku.

Laevade ehitamiseks/
soetamiseks võetavate 
laenude riiklik 
garanteerimine

Antud meede oleks efektiivseim fak-
tor uute ehitatavate aluste toomiseks Ees-
ti lipu alla. Meede laieneks vaid neile Ees-
ti äriühingutele, kes mitte ainult ei oma, 
vaid ka ise opereerivad garanteeritud lae-
nude abil soetatud alustega.

Käesoleval ajal kasutuselolevad ette-
võtete toetusmehhanismid (Kredex) ei 
võimalda suuremahuliste laevandusin-
vesteeringute teostamist ja neile usaldus-
väärsete garantiide andmist.

Laevaühingu kui ettevõtlus-
vormi legaliseerimine

Mitmel pool laeva lipuõiguse ja lae-
varegistrite seaduses (§-d 42, 52, 67 ja 70) 
on mainitud laevaühingut, arvatavasti 
Saksamaa analoogia järgi (Partenreede-
rei), kuid Eesti õiguses vastav regulat-
sioon puudub. Tegemist oleks füüsilistest 
isikutest omanikega, kes vastutavad 
ühingu kohustuste eest proportsionaal-
selt oma osalusele laevaühingus ja on 
andnud laevaga opereerimise mõnele 
professionaalsele Eesti reederile. Inves-
teering laevaühingusse oleks maha arva-
tav füüsilise isiku maksustatavast tulust. 
Viimane oleks piisav motivatsioon eraisi-
kute vabade rahaliste vahendite kaasa-
miseks laevandusettevõtlusse ning an-
naks tõuke laevanduse kasvule Eesti lipu 
all. 

Eesti merenduse rahvusvaheline konkurentsivõime 
halveneb aasta-aastalt, kuna Eesti Vabariik ei kasuta 
omamaise laevandusettevõtluse toetamiseks teiste rii-
kidega samaväärseid toetusmehhanisme. Selle taga-
järjel on enamus meie laevu registreeritud teiste riikide 
lippude alla, kus on soodsam laevandust puutuv fis-
kaalpoliitika ja paremad võimalused rahvusvahelises 
konkurentsis püsimiseks.
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Renoveerida või raisata, 
selles on küsimus
KATRIN IDLA
Tallinna Tehnika-
ülikooli teadur

I gapäevaseks toimetulekuks, eriti 
Eesti külmas talves, vajame ener-
giat. Autokütust, sooja, elektrit, toi-

tu… Tavapärane Eesti kodu peab kõige 
selle eest  maksma kopsakaid elektri- ja 
soojaarveid. Kulude kinnimaksmiseks 
vajaliku raha teenimine nõuab aega. Se-
da on meil lõplik hulk, ei rohkem ega 
vähem kui 24 tundi ööpäevas. Mida vä-
hem aega läheb kulude kinnimaksmi-
seks vajaliku töö tegemiseks, seda roh-
kem aega jääb nii endale kui ka lähedas-
tele. Elu muutub rahulikumaks.

Üsna tavaline on loota, et töösse 
panustatud aja eest meile rohkem 
makstaks. Samas on ka võimalus vä-
hendada meie igapäevaseid kulusid. 
Seejuures vähendada mitte mugavuse 
arvelt, vaid kasutades erinevaid tead-
misi ja tehnoloogiaid. Selle võimaluse 
realiseerumiseks on vaja sihipäraselt 
ja järjepidevalt tegeleda selliste tead-
miste rakendamisega, mis võimalda-
vad energiat kokku hoida ja mugavat 
keskkonda tekitada. See ei ole pelk 
maja mässimine sooja vati või kile sis-
se.

Vatti mähitud maja võib hallitama 
minna. Ja lähebki. Ehitusekspertide 
kinnitusel ei möödu päevagi, mil nen-
de poole ei pöörduks murelikud elani-
kud, kelle korterid või elamud pärast 
akende vahetust ja seinte soojustamist 
hallitama kipuvad. Lihtsal põhjusel – 
majade soojustamisel pole ehitatud 
uut ventilatsiooni. Tänased teadmised 
ütlevad meile, et ehitiste energiasääst-
likuks ehitamine peab olema tervik - 
lisaks soojustusele on vajalik tagada 
piisav õhuvahetus, tagastada soojus, 
kasutada taastuvenergiat. Nii saab ehi-
tada uusi hooneid ja ümber ehitada ka 
vanu. Sellise teadmistepõhise tegevu-
se tulemuseks on mitte 20-30% vaid 
4-5 korda senisest väiksem energiaku-
lu. Lisaks kokkuhoiule tekitab sarnane 
ehitamine nõudluse targema töö, uu-
te materjalide ja kvaliteetsete tehnika-
te järele. Ülalmainitud tegevuste üle-
riigiline käivitamine eeldab häid tead-
misi, toimivaid näidiseid, töömeeste 
ja inseneride koolitust ning palju head 
tahet.

Energiasäästule suunatud prog-
rammi käivitamine ei ole üksisikute, 
ettevõtete või elanike asi. Riigi asi on 
luua oma elanikele eeldused ja või-
malused säästlikuks majandamiseks.  
On arusaadav, et energiasäästlik ko-
du säästab tulevikus nii inimeste ra-
ha, aega kui ka tervist. Energiasääst-
likuks korraldatud koolihoone, laste-
aed või hooldekodu võimaldab aga 
raha, mis senini kulus sõna otseses 
mõttes “õhu kütmiseks” kulutada kas-
või näiteks paremate õppematerjali-
de, õpetajate või siis parema hoolit-
suse jaoks. Täna ongi riik loonud Klii-
ma- ja Energiaagentuuri, et see asu-
tus toimetaks tulevast raiskamist vä-
hendavas suunas. Juba sellel aastal 
uut, säästlikumat ning keskkonnasõb-
ralikumat majandust ning uusi töö-
kohti luua aidates.

Lihtsad arvutused näitavad meile, 
et energiasäästlikuks ümber korralda-
tud kooli või lasteaia iga ruutmeeter 
võimaldaks Eesti oludes ja tänase 
energiahinna juures kokku hoida kuni 
200 krooni iga ruutmeetri kohta aas-
tas. 

Tõenäoliselt kerkib küsimus: «Kust 
võtta raha renoveerimiseks?», millele 
vastaksin teise küsimusega: «Kust võt-
ta raha pidevaks ja jätkuvaks raiskami-
seks?». Ei ole ju saladus, et energiahin-

nad maailmas tõusevad, viimase 10 
aasta jooksul on energia kallinenud 
umbes kaks korda. On selge, et iga 
praegu energiasäästule kulutatud 
kroon hoiab tulevikus kokku sadu 
kroone meie ning meie laste raha. Li-
saks annab sellise tegevuse käivitami-
ne tööd paljudele inimestele – ehitaja-
tele, ehitusmaterjalide tootjatele, di-
saineritele, inseneridele, arhitektidele 
ja teadlastele. 

Ise oma energia tegija
Kõik me oleme näinud, kuidas häs-

ti reklaamitud ja tugevateks peetud 
pensionisambad ühel hetkel lihtsalt 
kokku vajusid. Nagu kaardimajake või 
põhust maja “Kolme põrsakese” mui-
nasloos. See “sammas” oli virtuaalne 
ja püstitatud usule, lootusele või illu-
sioonile, et pidev ja piirideta majan-
duskasv sel moel nagu me oleme siia-
ni harjunud, on võimalik. Täna me tea-
me omaenda kogemusest, et see ei ole 
võimalik. Milline võiks olla alternatiiv-
ne “pensionisammas”? Toon vaid ühe 
näite.

Rootsis loovad kodanikud energia-
ühistuid, on loonud juba mõnda ae-

ga. Kamba peale pannakse püsti tuu-
legeneraator. Mitte pisike vaid päris 
suur. Kõrvalepõikena olgu öeldud, et 
Euroopa Liidu poliitika ja tahe on, et 
vähemalt viiendik 
energiast, mida kasu-
tame, oleks aastal 2020 
taastuv. See pikaajali-
ne strateegiline otsus 
annab nii rootslastele 
kui kõigile teistelegi 
Euroopa Liidu kodani-
kele kindlustunde, et 
energiaühistuna üles 
seatud tuulik on neile 
tuluallikaks ka kümne 
aasta pärast. 

Samal moel saaks 
energiaühistuid luua 
Eestiski. Elektrituulik tundub pärast  
pensionisammaste kokkukuivamist 
päris kindla sambana. Kestvust on 
tuulikul 25-30 aastat. Muidugi, ka tuu-
lik nõuab investeeringuid. Need in-
vesteeringud ei oleks aga tehtud mit-
te usu- vaid teadmiste põhiselt. Kui 
tuulikule lisada veel võimalused, mi-
da pakub “tark elektrivõrk” (smart 
grid), siis olemegi saanud lahenduse, 
kus tuulest toodetud igasugune hulk 

energiat leiab aruka kasutuse. Kas siis 
võrgus elektrina enda ja teiste jaoks 
või kasutuse puudumisel soojusena 
inimeste kodudes.

Mistahes piirkonna 
arengule on aga ener-
giaühistu kindlasti ka-
suks. Loomulikult po-
le tuulest elektri tege-
mine ainus energia-
ühistu tegemise viis. 
Pisitasa hakkab Eestis-
ki populaarsust kogu-
ma huvi biogaasi ula-
tuslikuma tootmise 
vastu. Sedagi võib teha 
ühistuna. Ühistuna, 
kus ühistuliikmete tu-
luks võiks olla näiteks  

survestatud biogaasil töötavate sõi-
dukite kasutamise võimalus. Ka see 
on üks võimalus igapäevakulude vä-
hendamiseks ning uute töökohtade 
tekitamiseks.

Need on vaid mõned mõtted sel-
lest, kuidas riiklik energia- ja kliimakü-
simustega tegelemine saab olla ja 
peaks olema teoks tehtud nii, et elani-
kud, kogukonnad ja kõik Eesti regioo-
nid sellest hüvesid saaksid. 

«On arusaadav, 
et energiasääst-
lik kodu säästab 
tulevikus nii ini-
meste raha, ae-
ga kui ka nende 
tervist.»

Energia 
ja kliima-
agentuuri 
tegevussuunad

KRISTIINA 
REBANE
Energia –ja Kliima-
agentuuri juht

E nergia –ja Kliimaagentuur 
moodustati eelmise aasta 
lõpus SA KredEx osakonna-

na ning on jõudnud tänaseks mõ-
ned kuud tegutseda. Kinnitatud on 
agentuuri tegevuskava, mille alu-
sel 2010. aasta jooksul toimime, 
ning käivitatud on esimesed töö-
protsessid. Hetkel on meie mees-
kond veel väike, mistõttu värbame 
kõigi planeeritud tegevuste käivi-
tamiseks lähiajal veel kvalifitseeri-
tud personali. 

Suur huvi
Senise lühikese tegutsemisaja 

jooksul on positiivne huvi agen-
tuuri tegemiste vastu olnud väga 
suur. Huviliste seas on nii eraisi-
kuid, kohalikke omavalitsusi kui ka 
riigiasutusi. Ühelt poolt on Eestis 
olemas suur huvi madala enegia-
kasutusega hoonete ehitamise ja 
energiasäästliku renoveerimise 
vastu, kuid seni ei ole olnud asu-
tust, mille poole pöörduda, saa-
maks vastust küsimusele kuidas 
seda teha. Kõige suurem vajadus 
ongi seetõttu adekvaatse oskustea-
be levitamise järele.

 Eelnevalt nimetatud problee-
mi lahendamiseks töötab agentuur 
Majandus –ja Kommunikatsiooni-
ministeeriumi tellimusel välja ma-
dala ja väga madala energiakasu-
tusega hoonete standardi ning 
hakkab energiatõhususe vallas 
koolitama kohalikke omavalitsusi 
ning eriala spetsialiste, projektee-
rijaid ja arhitekte selleks, et oskus-
teave madala energiakasutusega 
hoonete ehitamiseks ja energiatõ-
husaks renoveerimiseks laialdaselt 
leviks. Praktilise rakenduse poole 
pealt on agentuur asunud koos-
töös Sotsiaalministeeriumiga loo-
ma väga madala energiakasutuse-
ga hoonete näidiseid. Esimesed 
näited väga madala energiakasu-
tusega hoonetest sünnivad Viljan-
dimaal sealsetele lastekodulastele 
ning on hoone tüübilt ühepereela-
mud. 

Tarbida säästlikult
Lisaks hoonete energiatõhusu-

sele on agentuuri tegevussuunaks 
tehnoloogilised uuendused ehk 
tehnoloogia siire laiemalt, st ka 
väljaspool hooneid, näiteks ener-
giaühistute loomise näol. Samuti 
huvitume kõikvõimalikest lahen-
dustest, mille arendamisel ja ra-
kendamisel õnnestub energiat 
säästlikult kasutada või toota, vä-
hendades samal ajal õhku paisata-
va süsihappegaasi koguseid ja tar-
bides säästlikult meie ühist vara – 
loodusressursse.
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Kellele neid hülgeid vaja on?

MART JÜSSI
ökoloog, Riigikogu 
keskkonnakomisjoni 
esimees

Proovin vastata eelkõige Enno 
Ruttu ütlustele Meie Maa 1. 
märtsi artiklis, aga siinsele luge-

jale toon teadmiseks ka tagamaid, mis 
laiemad, kuid samas olulised, välti-
maks juttu “aedadest ja aiaaukudest”. 

Mitmes seoses oleme maininud 
hüljeste ajaloolist arvukust, mille on 
võimaldanud kindlaks teha Lääneme-
re põhjaosa riikides peetud korralik ar-
vepidamine kütitud loomade üle. Ni-
melt sõltub tabatavate loomade arv 
oluliselt sellest, kui palju neid loodu-
ses elab. Nii on leitud, et aastal 1900 
elas Läänemeres mitte vähem kui 250 
000 viigerhüljest ja 100 000 hallhüljest. 
Sellist suurt hülgerahvast saab endale 
lubada vaid väga heas seisundis meri 
ja arvatakse, et 350 000 looma on ilm-
selt ka see arv, mida toonane Lääne-
mere keskkond ära toita võis. Teisisõ-
nu oli tegemist looduse enda poolt sa-
dade aastate jooksul hüljeste arvule 
seatud ülempiiriga. 

Tänases Läänemeres elab vaid 
kümnendik sellest ajaloolisest hülge-
rahvast ja see annab alust kahelda, kas 
see vähene järelejäänud osa suudab 
oluliselt mõjutada Läänemere kalade 
arvukust. Kui nad seda ei suutnud te-
ha läbi aastatuhandete, ei ole alust ar-
vata, et see võime nüüd kuidagi hüp-
peliselt arenenud on.

Sihikindel hävitamine
Hüljeste arvu kümnekordse lange-

mise taga on eelkõige poolsada aastat 
kestnud, pea kogu Läänemere ala kat-
nud sihikindel töö “kahjurite” hävita-
miseks loodusest, sest saja aasta tagu-
sed  arusaamad jagasid looduse “kasu-
likuks” ja “kahjulikuks”, vastavalt siis 
inimeste soovile üht või teist looduse 
andi kasutada. Seda jagamist õpetati 
ja rakendati pikka aega  ka Eestis, kuid 
kaasaegsed  teadmised looduse toimi-
misest on sellisele maailmakäsitluse-
le näidanud koha kätte ajaloo prügi-
kastis. Seepärast on kurb ja kummas-
tav lugeda jätkuvalt kalurite soovidest 
endale looduse arvel meres enam ruu-
mi teha.

Kuhu aga kadus – arvestades hül-
jeste arvukuse vähemalt kümnekord-
se vähenemisega viimase sajandi jook-
sul – kogu “üle jäänud” kala?  Kui seos 
kiskjate loomade ja lindude ning me-
res elavate kalaparvede vahel kehtiks 
viisil, mida mõned kalanduse  arva-
musliidrid esitavad, peaks olema ju 
küll, mida püüda. Kui inimene Lääne-
mere loodusse hülge asemele asunu-
na on suutnud edukalt kaasa aidata 
kalade arvukuse nii olulisele vähene-
misele nagu me täna randades näeme, 

puudub mul kindlus, et kiskjate edasi-
ne väljasurumine kalavetelt annaks 
kujunenud olukorras põgusatki lee-
vendust. Selle asemel, et kiivalt lugeda 
silke ja angerjaid hambulistes suudes 
ja kõverates nokkades, peavad kala 
püüda soovijad keskenduma pigem 
probleemidele, mis on seotud küsimu-
sega, kust kala merre juurde tuleb. Siin 
on peidus tänase kalaasurkondade 
madalseisu üks peamisi põhjusi – ka-
la ei pruugi jõuda koelmutele, sest 
pääs sinna on kinnikasvanud või takis-
tatud, koelmud ise on reostusest muu-
tunud kõlbmatuks või hävinud jõge-
dega trikitamise tagajärjel. 

Unistades suurest saagist
Vähem oluline ei ole ka selgus sel-

les, kui palju kala tegelikult merest väl-
ja püütakse. Seda ei tea mitte keegi, 
sest tavaks on saanud neist asjust vai-
kida. Olen takerdunud paadimootorit 
pidi tähistamata korralikesse, mitte 
hiina võrkudesse, aladel, kus kalapüük 
ei ole lubatud, kuulanud ööpimeduses 
merele sõudvate meeste toimetamist. 
Kas neilt retkedelt tuuakse tagasi roh-
kem või vähem kala, kui on kirja pan-
dud ametlikesse püügipäevikutesse? 
Kelle väljapüüki veavad Eesti teedel 
saatepaberiteta ringi välismaa numb-
ritega väikebussid? 

Jutt peatsest hüljeste küttimisest 
levib vahutava lainena piki Eesti ran-
nikut. Selles tegevuses nähakse võima-
likku lahendust rannakalurite pingeli-
sele olukorrale, kuid võin siinkohal 
kindlalt öelda, et sellist lootust ei tasu 
liialt mõttes hellitada. Ka Saaremaa 
kohtumisel oli kalureid, kes kibelesid 
Kihnu hüljeste tapmist õppima. Kahe-
kümne esimese sajandi Eestis ei tohi 
olla kohta  inimese “jumalikule” sek-
kumisele loodusesse ilma selge aru-
saamiseta, mis see endaga kaasa võib 
tuua. Juhul, kui üldse tuleb jutuks hül-
jestelt hinge võtmine, siis pigem viisil, 
mis pigem täidab mõnda lünka kul-
tuuripärandis, kui lubab igat merest 
paistvat peanuppu “natukene püssi 
kaudu hirmutada”. 

Läänemere hallhüljeste  loendata-
va arvukuse kasvu peatumine viima-
sel kolmel aastal on märk sellest, et 
oleme võib-olla uue, kaasaegse loo-
dusliku Läänemere tasakaalu lähedal. 
Kui see tasakaal talub vaid kümnen-
dikku ajaloolisest hülgekarjast, on see 
väga halb märk ka suurtest kalasaaki-
dest unistajatele. Ja selle tasakaalu 
pööramine hüljeste kahjuks võib toi-
muda märkamatult – juba täna me ei 
tea, mitu hüljest jätab elu erinevates 
kalapüünistes. Kuidas siis suudaksime 
määrata mõistlikke küttimismahte? 
Kas Eino Ruttu poolt välja pakutud 400 
hallhüljest Liivi lahes on piisav, et vas-
tu seista loodusest ja inimtegevusest 
tulenevatele ohtudele ja säilitada me-
reloodusesse lahutamatult kuuluvad 
hülged ka tulevastele põlvedele?  Loo-
duses valitsevaid seoseid arvestades 
on kindlasti turvalisem elada sellise 

mere rannal, milles on hülged, kui seal, 
kus neid enam ei ole. 

Põllumajandusministeeriumi ko-
dulehelt (http://www.agri.ee/public/
juurkataloog/KALAMAJANDUS/Ran-
nakalanduse_sots_maj_ok.pdf) on loe-
tav 2005. aastal tehtud uuring ranna-
kalanduse seisundist. See uuring põ-
hineb kalurite küsitlusel, ehk siis on al-
likas võetud elust ene-
sest. Sealt on näha, et 
harvadel juhtudel 
küündib merel püüdva 
Eesti kutselise kaluri 
sissetulek kuuendikuni 
kodumaakonna kesk-
misest, enamikul juh-
tudel jääb see veel väik-
semaks. Soome kala-
püügiseaduses käsitle-
takse täieõigusliku kut-
selise kalurina seda, kes 
vähemalt kolmandiku 
deklareeritud aastasis-
setulekust saab kala 
müügist või palgatulu-
na kalapüügil. Sellest 
asjaolust lähtudes väit-
singi, et on otstarbekas 
ehk ümber hinnata elatise teenimise 
võimalused olukorras, kus iga-aasta-
sed kulud on suured ja kasum pea ole-
matu. Ma ei teinud kellelegi ettepane-
kut linna kolida, vaid avaldasin kaht-
lust, kas on otstarbekas raisata suuri 
kulusid kandes tööjõudu valdkonnale, 
mis jääb tulu poolel kuuekordselt alla 
teistele tegevustele. 

Loodust säästlikult kasutama kutsu-

vat  maailmavaadet ei pea sellepärast 
halvustama, et tänane rikutud loodus ei 
anna piisavalt armuande. Pigem tuleb 
tunnistada senised looduse kasutuse vii-
sid lühinägelikeks ja otsida tasakaalu, 
mis lubaks ka saja aasta pärast merest 
saaki loota. Rannainimestele peab elu-
viisist tuleneva kalapüügivõimaluse leid-
ma pigem püügivahendite ja –õiguste 

mõistliku ümberjagami-
sega, kui selle suhteliselt 
töö- ja materjalimahuka 
tegevuse liigitamise kut-
selise kalapüügi vald-
konda, kus konkurents 
piiratud ressursile ei või-
malda tegelikult majan-
duslikult paljudel ellu 
jääda. Praktikas tähen-
daks see eelkõige nak-
kevõrgu ja õngejada jät-
mist pigem rannakaluri 
ja kutselise püügivahen-
diteks, tagades sellega 
püügivõimalused neile, 
kes traditsioonidest lu-
gu peavad ning jättes 
sportlikule harrastus-
püüdjale selle tõelise ka-

lapüügihasardi, mis kaasneb aktiivse ka-
lapüügiga. Nii tekib ka piirkonniti parem 
ülevaade vette pandud püünistest, veest 
välja võetud kalast ja ehk aitab pereme-
hetunne peletada püügilt need, kes sis-
sepandud võrke ei loe ja väljapüütud ka-
la ei mõõda. Selleks tuleb seadus ümber 
teha, aga miks mitte?!

Ja lõpuks ka natuke rahast ka. Üks 
arvamusartikli kommentaator teatab 

selgesõnaliselt, et “uurijad-parasiidid 
tuleks kaotada!”. Kahjuks on sellist hal-
vustavat suhtumist aina sagedamini 
kosta looduskaitse ja -kasutusega seo-
tud valdkondades. Väidetakse, et loo-
duskaitsebioloogia on kasutu ettevõt-
mine, sest toob kaasa pigem piiran-
guid kui leevendusi ja teadlased nau-
divad rahvusvaheliste rahade voola-
mist oma kaukasse. See on kahetsus-
väärne suhtumine, kui inimesed hal-
vustavad vajadust koguda pädevaid 
teadmisi ümbritseva keskkonna sei-
sundi kohta. Teatud mõttes on tead-
mised avariipiduriks juhtudel, kui 
peaks ilmnema selgelt kahjulikke või 
saatuslikke muutusi. Nii nagu arsti on 
vaja haigustest ja õpetajat rumalusest 
eemale hoidmiseks, on vaja ka teadla-
si hindamaks meie ettevõtmiste mõju 
meie enese tulevikule. Nende vajalike 
tööde eest on tavaks ka tegijatele tasu-
da ja kui rahvusvaheliselt nendesse 
valdkondadesse raha suunatakse, on 
tegemist selge vihjega probleemile, 
mis vajab tähelepanu nii meil kui mu-
jal.  Samal koosolekul arutati ju ka ku-
hu kaugele maale sõita Euroopa raha-
de eest rannakalandusega tutvuma, ju 
on selliseidki sõite kellelegi vaja! 

Küsimine aitab leida vastuseid ja 
olukordi arutada. Siiski jäi mul sel koh-
tumisel Saaremaa kaluritega vastama-
ta üks küsimus: öelge, kellel neid hül-
geid vaja on? Ja siin võin öelda, et ai-
nukene VALE vastus sellele küsimuse-
le on – mitte kellelegi. Ülejäänud vas-
tused võib igaüks omamoodi sellele 
küsimusele välja mõelda. 

Veebruari alguses toimus Kuressaares Saarte Kalandu-
se mittetulundusühingu aastakoosolek, mille päeva-
korralisest hülgekahjude arutelust on veerema pääse-
nud lumepallina kasvav kampaania “hülgeküsimuse 
lahendamiseks” Eesti rannameres. Käisin seal kalurite 
küsimustele vastamas ja uuemate uuringute tulemusi 
vahendamas, nüüd olen lehes “kuulsaks kirjutatud” vii-
sil, mis laseb arutletut ühes valguses paista ja selle 
kaudu mitmele olulisele asjale varju heidab. Arvan, et 
on tähtis keeruliseks kujunenud olukorra tagamaad 
siiski üle vaadata ja kaaluda, kas otsustame pigem 
teadmiste või tunnete põhjal. Kaasaegses maailmas 
on paljud seni kättesaamatuks jäänud valdkonnad ju-
ba täpselt mõõdetavad ja on aeg hakata olukordi la-
hendama faktidest, mitte muljetest lähtuvalt.

«Loodust säästli-
kult kasutama 
kutsuvat  maail-
mavaadet ei 
pea sellepärast 
halvustama, et 
tänane rikutud 
loodus ei anna 
piisavalt armu-
ande.»
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MARET 
MERISAAR
Riigikogu liige, 
Riigikogu sotsiaal-
komisjoni liige

Viimastel nädalatel on Rii-
gikogu sotsiaalkomisjonis 
ülekaalus mitmed tervis-
hoiu korraldust ning ra-
hastamist puudutavad 
teemad nagu digiretsepti 
käivitamine, ravimite käsi-
müügi lubamine väljas-
pool apteeki, ravimite hul-
gimüüjate nõue juurde-
hindluse tõstmiseks läbi 
kohtuprotsessi ja haige-
kassa eelarve jätkusuut-
likkus. 

R ohelised on igal võimalusel üles 
tõstnud patsientide tervisekäi-
tumise ja omavastutuse põhi-

mõtte, mida praeguses ametlikus tervis-
hoiupoliitikas eriti ei rõhutata. Omaosa-
lust nähakse vaid rahalise panusena ra-
vimi väljaostmisel, kuid tervise-eden-
duse teemalisi lepinguid perearsti ja 
patsiendi vahel, mis tekitaksid majan-
dusliku motivatsiooni eluviisi muutmi-
seks, ei ole siiani õnnestunud ühtegi 
seaduseelnõusse sisse kirjutada. Isegi 
kui dr. Peeter Margna sama teema Tal-
linnas 5. märtsil toimunud Maailma 
Tervishoiuorganisatsiooni (World 
Health Organisation, WHO) poolt kor-
raldatud tervishoiukonverentsil suure 
auditooriumi ees püstitas, nimetati se-
da taas retooriliseks küsimuseks, mille-
le ei ole kuidagi võimalik lahendusi pak-
kuda. 

WHO eksperdid kritiseerivad Eestis 
praktiseeritavat mudelit, kus riik kogub 
raha arstiabi korraldamiseks 80% ulatu-
ses tööjõukuludelt ning soovitavad suu-
rendada kapitalikuludelt (dividendide ja 
kinnisvara maksustamine) ning käibe-
maksust saadava sissetuleku osakaalu 
tervishoiueelarves. Samuti soovitavad 
nad suurendada nn geneeriliste ravimi-
te (originaalravimite odavamad analoo-

gid) väljakirjutamist ja hambaravi kätte-
saadavuse parandamist. Poliitikud olid 
konverentsil väga arvukalt esindatud ja 
hakkavad nüüd arutama, kas lahendada 
Haigekassa ees seisvaid probleeme ava-
liku sektori tulubaasi laiendamise või 
hoopis riiklikult rahastatavate tervis-
hoiuteenuste piiramise teel. Pensioniea 
tõstmise ettepanek 65. eluaastale on sa-
muti üks viise sotsiaalmaksu kokku hoi-
da, kuid Eestimaa Roheliste fraktsioon 
seda enne ei toeta, kui oleme saanud 
hinnangu ja lisateavet Õigusloomekes-
kuselt. Lisasissetuleku võimalusena rii-
gieelarvesse näevad Rohelised täna 
elektrienergia aktsiisi tõstmist 0,5 % võr-
ra. 

Kuna ravimiseadus on praegu „ava-
tud“, siis saab sinna esitada igasugu-
seid   muudatusettepanekuid ja Rohe-
liste poolt tuli ettepanek võimaldada 
retseptita veterinaarravimeid müüa ka 
lemmikloomakauplustes. Kuna riik on 
ravimite hulgimüügifirma „Magnum“ 
algatatud kohtuprotsessi tõttu tugevas-
ti survestatud ja põhiarutelud käivad 
võimalike juurdehindluste ümber, siis 
paluti meil veterinaarravimite kättesaa-

davust puudutav säte tagasi võtta klaus-
liga, et sotsiaalministeerium ise leiab 
meie poolt osundatud probleemile tun-
duvalt sobilikuma lahenduse. Nüüd, 
kus eelnõu arutamine on ootamatult 
kestnud juba läbi mitme sotsiaalkomis-
joni istungi, selgus, et ministeerium po-
le siiski vahepeal meie ettepanekule 
„sobivamat paragrahvinumbrit“ otsi-
nud ja seega tuleb teemal jätkuvalt sil-
ma peal hoida. 

Kogemusi vahetamas
WHO konverentsile Tallinnas eelnes 

tervishoiu rahastamist puudutav parla-
mentaarne kogemustevahetus 1. märt-
sil Brüsselis, mille kutsus kokku Europar-
lamendi Roheliste fraktsioon. Seal tut-
vustati ülemaailmsete arengueesmärki-
de (Millenium Development Goals, 
MDG) järgimist ja tervishoidu rahasta-
vate arenguabifondide tegevust. Kuigi 
suur osa sellest konverentsist oli pühen-
datud malaaria vastu võitlemisele erine-
vates Aafrika riikides, oli seal huvipakku-
vat ka Euroopa Liidu väikese liikmesrii-
gi delegaadile. Kuulati ära Europarla-

mendi Rahvastiku ning Arengu Foorumi  
tegevusaruanne. Saabumas on uus ra-
hastamisperiood ja sel aastal on tulemas 
rida jätkuüritusi, kus kavandatakse ja ot-
sustatakse ära tervishoiuabi järgnevateks 
aastateks. Kohal oli ka Globaalne Malaa-
ria, Tuberkuloosi ja  HIV/AIDSi Fond, 
kust Eesti sai oma vahendid HIV/AIDSi 
vastaseks tööks aastatel 2003 - 2005.  
Uuendati nende rahvusparlamentääri-
de võrgustiku nimekirja, kellel on uute 
otsuste vastuvõtmisel ning raha kasuta-
mise järelevalvel otsustav roll. Tõdeti, et 
seoses majanduskriisiga on Iirimaa ja 
Hispaania teatanud, et külmutavad oma 
arenguabi annetused, samas, kui suure-
mad riigid siiski püüdlevad edasi selle 
poole, et nende eelarves oleks arengu-
maadele antav raha vähemalt 0,17% rah-
vastiku koguproduktist.  Igal juhul on 
globaalse tervishoiualase arenguabi 
summad võrreldes eelmise rahastamis-
perioodiga kaks korda suuremad vaata-
mata majanduskriisile ja seega on lootus 
tuberkuloosijuhtude avastamine ja ravi 
täielikult vajalike summadega katta, sa-
mas kui emalt lastele kanduvate haigus-
te tõrjeks vajalikust rahast on olemas 

75% ja AIDS i orbude abistamiseks ca 
25%.

Europarlamendi asepresident, prof. 
Angel Miguel Martinez rõhutas, et aren-
guabi andmine, suunamine ja kasutami-
ne on globaalsel tasandil väga killusta-
tud ning koordineerimata ja asjaomaste 
riikide parlamendisaadikud ei ole sageli 
piisavalt kursis annetuste tegeliku kasu-
tamisega. Eestis käivad kõik tervishoiu-
rahad, kaasa arvatud välisabi, läbi Hai-
gekassa, nii et meil peaks asjad korras 
olema. Vene duuma saadik rääkis, et ne-
mad on hiljuti otsustanud võtta kontrol-
li alla ravimitootjate ja eriti vaktsiinide 
turustajate hinnakirjad ning müügitege-
vuse ja uuris, kas selles vallas võiks teha 
koostööd Euroopa Liiduga. Paraku sai ta 
vaktsiine Aafrikasse vahendavalt organi-
satsioonilt GAVI vastuseks, et kõik, mida 
teha saab, on ergutada arengumaid ka 
oma ravimitööstust konkurentsivõime-
liseks arendama. 

Robin Hoodi maks
Uuenduslike rahastamisvõimaluste 

arutelul tutvustas Briti Ülemkoja saadik, 
paruness Jennifer Louise Tonge nn Ro-
bin Hoodi maksu, mida võetakse Ühend-
kuningriigis tervishoiukulude katmiseks 
kõikidelt suurematelt ärilistelt rahaüle-
kannetelt. Oma iseloomult meenutab 
see väga rahvusvahelistelt rahaülekan-
nete peale pandud Tobini maksu, mida 
ka Rohelised väga toetavad. Tervishoiu-
fondi kogutakse paljudes linnades ka 
ühistranspordipiletitele kehtestatud hin-
nalisa, näiteks Brüsseli lennujaamast lin-
na viiva rongi pilet maksis seekord poo-
le rohkem (5 EUR). 

Järgmine globaalse tervishoiu rahas-
tamise arutelu toimub 22. aprillil Helsin-
gis. Peale mitmeid olulisi vaheetappe 
jõutakse otsuselangetamisteni 4. ja 5. ok-
toobril ÜRO peakorteris.  

Küsisin 5. märtsil Tallinnas toimu-
nud konverentsil, kas tuberkuloositõrje 
Eestis on olnud piisavalt edukas, kuna 
lugesin internetist, et peale miinimum-
seisu aastal 2006 on taas haigusjuhtude 
arv tõusma hakanud (20 juhult 30 juhu-
ni 100 000 elaniku kohta) . Dr. Ene Tom-
berg Rahvaliidust (kes mäletatavasti kan-
dideeris Tallinna KOV valimistel ühisni-
mekirjas teisel kohal) kinnitas, et Tallin-
nas uuritakse kõikide kodutute tervist 
väga põhjalikult, nii et linnatranspordist 
selle ohtliku nakkuse saamise võimalust 
küll karta ei ole vaja. Järelikult vähemalt 
selles osas on aeg tunda end abivajavate 
riikide hulgast välja arvatuna ning doo-
norriikide hulka kuulujana. 
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Puhta Eesti nimel
PEEP 
TOBRELUTS
EER Viljandi 
piirkonna juht

Rajades uusi kaevusid, tu-
leks kohe mõtelda ka reo-
veele, mida tekib sama 
palju kui kulub puhast 
vett. See on paratamatus, 
mis vee kasutamisega 
kaasneb.

V iimastel aastatel on mitmel 
pool Eestis kuulda olnud rõõ-
mustavat uudist: maaelus saab 

abi «Kaevutee» programmist. Tege-
mist on programmiga, millega riik 
toetab hajaasustusega piirkondades 
kaevude puurimist ja kaevamist või 
torustiku ehitust. Programmi raames 
rahastab kolmandiku riik, kolmandi-

ku omavalitsus ja sama suure osa ta-
sub ka toetuse saaja.

Aastaid on räägitud maal elukvali-
teedi parandamisest: et teed oleksid lu-
mest puhtad ja koolimajad korras, et 
internet oleks sama nobe kui linnas ja 
nii edasi. Puhas vesi on aga üks tähtsa-
maid maal elamise eeldusi. 

Narr oleks ju noori maale tagasi kut-
suda, kui kaevud on kuivad ja veevarus-
tust pole. Seetõttu läheb puhta vee 
programmi jätkamine nii-öelda küm-
nesse. Linnades ja teistes suuremates 
asulates ollakse hädas euroraha äraku-
lutamisega, samas hajaasustusalad, mi-
da üks küla ju ongi, on pikka aega ol-
nud saatuse hooleks. 

«Kaevutee» programm pakub abi 
kaevu ehk siis puhta vee saamisel. Kuid 
kujutagem nüüd ette, mis selle prog-
rammiga kaasneb. 

Rahaabi toel rajatakse uusi salv- ja 
puurkaeve. Kümned pered saavad ker-
gema elu. Tavaliselt veetakse kaevust ka 
survetorustik ning tubadesse tulevad 
uued veesüsteemid. Vee tarbimine kas-
vab, sest nüüd saab seda hõlpsamalt 
kätte. 

Ja isegi need, kes abiraha ei saa, ta-
havad elada sama mugavalt, nagu ela-

takse linnas. Eks see ole ka loogiline: 
miks peaks maainimene elama kehve-
mini kui linnainimene? 

Ent rääkigem ka medali teisest kül-
jest. Kui kasutatakse puhast vett, tekib 
peaaegu sama palju reovett. Veekulu 
vähendamiseks on mitu viisi. Näiteks 
võib kasutada säästlikke kraane ja pes-
ta end sellise duši all, 
mis mõne aja möödu-
des veejoa katkestab. 

Kõige suuremat kok-
kuhoidu annab veel see, 
kui jätta ehitamata vesi-
tualett ning rajada hoo-
pis ökoloogiline kuiv-
käimla. Sel moel saab 
vett säästa kolmandiku 
kuni viiendiku jagu ko-
gukulust ning heitvete 
reostus (puhta vee 
määrdumisaste) väheneb umbes poo-
le võrra.

Kord karmistub
Säärastele soovitustele mõeldes 

peaksid kõik kaevulised vee kokkuhoi-
du planeerima. Kõige raskem ja ohtli-
kum on see, et puhta vee vajaduse 

mõistmise kõrval on reoveeprobleem 
(hajaasustusaladel) jäänud teisejärgu-
liseks. 

Paraku on reoveega tegelemine sa-
ma kallis või isegi kallim kui puhta 
vee saamine. On küll seadus, mis lu-
bab majapidamise reovett oma kin-
nistu piires maasse immutada, aga 

kui vaadata meie 
naabrite soomlaste 
kehtivat seadust, siis 
selles on kohustus ra-
jada hiljemalt aastaks 
2014 kõigile majadele 
(ka suvilatele) korrali-
kud reovee puhasta-
mise süsteemid. Niisu-
gune kord tuleb varem 
või hiljem meilgi.

Seega vajab ka reo-
vee puhastuse korral-

damine üksikutes majapidamistes 
või väikestes külades rahaabi. Seda 
enam, et algselt Tallinnas suurt skep-
tilisust tekitanud «Kaevutee» prog-
ramm on eluõigust näidanud ja laie-
neb. 

Sellest tõdemusest lähtudes on 
«Kaevutee» programm pisut vildakas. 
Nimelt saaks maaelu veelgi tõhusamalt 

arendada. Ainult veeprobleemiga tege-
lemise asemel oleks võinud ühes ehita-
misega plaanida ka väikereoveepuhas-
tite rajamist. Kui juba tehnika on õuel, 
siis piltlikult öeldes tehakse korda ka to-
ru teine ots.

Vajalik jätkuprogramm
Teengi nüüd Riigikogu liikmetele, 

regionaalministrile ja -ametnikele (kes 
regionaalarengut veavad) ning omava-
litsuste esindajatele ettepaneku algata-
da kiiremas korras «Kaevutee» jätku-
programm, mis lahendaks senise prog-
rammi tingimustega sarnaselt maal 
reoveeprobleemi. 

Vastasel juhul käitume vastutustun-
detult - võtame küll vett, aga kuhu ja 
kuidas see kasutatuna looduses jõuab, 
on paiguti küsitav. 

Soovitan kindlaks teha, kus tun-
takse peale puhta vee vajaduse ka va-
jadust reoveesüsteemid korrastada 
või uusi rajada. Kui jätkuprogramm 
kunagi rakendub, siis on uute taot-
luste koostamiseks algandmed ole-
mas. 

Puhta Eesti nimel tuleb Eesti teha 
solgivabaks!

«Võtame vett, 
aga kuhu ja 
kuidas see ka-
sutatuna loodu-
ses jõuab, on 
paiguti küsitav. »



ANDRES 
SIPLANE
EER volikogu juhataja

M eie jäätmekäitluse korraldus 
on liigselt kaldu taaskasutuse 
suunas ja mitte niiväga jäät-

metekke vältimise suunas. Näiteks prae-
gune õigus kohustab pakendeid (sh ki-
lekotte) ja tervet hulka jäätmeliike taas-
kasutama aga ei ole ühtegi mehhanis-
mi, mis otseselt mõjuks nende jäätme-
te teket vältivana. 

On demokraatlik
Kilekotimaks aga just ongi taoline 

meede, mis vähendab jäätmete teket. 
Iirimaal vähenes kilekottide kasutus 
maksu kehtestamise järel 90%. Seega ei 
ole selle maksu näol tegemist mitte nii-
väga maksukogumise vahendiga, kui-
võrd jäätmetekke vältimise meetmega. 

Selle aasta alguses toimus kodani-
kualgatuse korras üleriigiliselt nn killer-
koti kampaania (vt www.killerkott.org), 
mis oli esimene suurem aktsioon jäät-
metekke (antud juhul kilekotijäätmete 
tekke) ennetamiseks. 

Kui kilekotimaksu kehtestamise üle 
pole diskussiooni toimunudriigikogu-
laste seas, kuid kuid kodanike seas on 
see toimunud. Ning kust mujalt, kui ko-
danike seast võrsunud ettepanekud, 
peaksid seadusteks vormuma?

Ükski erakond ei seadnud 2007. a 
Riigikogu valimistel kilekotimaksu oma 
lubaduseks. Kui aga kodanikud 2009. 
aastal ettepaneku esitasid ja erakonnad 
seda toetasid, siis see näitab ju, et koda-
nike käes on võim mitte ainult kord nel-
ja aasta tagant, vaid pisut sagedamini. 
Ning seda me ju kõik tahamegi! Nii et 
selles mõttes võiks taolist kilekotidemo-
kraatiat rohkem olla.

Vältigem ökozuhhat!
Eraldi huvitav vaatlusrubriik on ini-

meste uskumused teatud asjade kesk-
konnasõbralikkuse kohta. Uskumus, et 

biolagunevast materjalist kile-
kott on parem kui tavaline ki-
lekott, on üks taolisi väärus-
kumusi. Kas keegi on näi-
nud, et biolagunev kilekott 
muutub peotäieks mul-
laks? Ta ei muutu. Ta 
muutub peotäieks val-
geteks kilelibledeks, 
mille vahelt pudiseb 
välja kartuli- või soja- 
või maisitärklis. Hal-
vemal juhul aga sa-
tub biolagunev ki-
lekott muude kile-
kottide hulka 
ning rikuvad 
plastide taaska-
sutajate sead-
meid.

Keskkonna-
teadliku tarbija 
südametunnis-
tus peaks olema 
ennekõike rahul 
siis, kui ta teab, 
et ta ei ole jäät-
meid tekitanud.
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KÜSITLES ANU VASK
EER teabejuht

Kes Sa oled?

Merle Vinnal, õpin EKA Avatud Aka-
deemia kujunduskunsti eriala 3. kursu-
sel.

Olen vaikselt sisekujunduse ja oma 
tarbeks tooteid arendanud juba pike-
mat aega. Enne EKA- sse tulemist käi-
sin Tartu Kõrgemas Kunstikoolis  ruu-
mikujundust õppimas. Omandanud os-
kusi ja enesekindlust, otsustasin haka-
ta tegelema südamelähedase asjaga - 
taaskasutusega. 

Miks sa seda teed?

See tegevus, et käid vanaraua hun-
nikutes ja teiste äraviskamisele mõel-

dud asju päästmas on nii rahuldustpak-
kuv. Nüüdseks sõbrad ja tuttavad helis-
tavad enne, kui plaanivad midagi asja-
likku (minu jaoks) ära visata. See kirg, 
mida ühest vanast asjast teha annab, on 
nii inspireeriv. Alguses vaatad asja, kui 
objekti ja kui käed külge paned, hakkab 
ideid tulema. Ja lõpuks tuleb midagi 
hoopis põnevat välja. Taaskasutusega 
tegelemine, millega ma saan planeedi-
le Maa anda oma abistava käe, on mi-
nule vajalik eneseteostus.

Kuidas kodused su harrastusse suh-
tuvad?

Alguses nokitsesin kodugaraažis. 
Ruumivähesuse tõttu hakkasin uut 
pinda otsima. Kes otsib, see leiab! 
Saingi väikese nurgakese vana Polü-
meeri tehase restauraatorite juurde. 

Seal ma siis nokitsen oma rida vaik-
selt ajada. 

Minu kallid kodused on tegemisi 
üpris tublilt kannatanud. Alguses, kui 
otsisin materjale, millest luua ja aeg, 
mis kulus enda kurssiviimiseks tehno-
loogiate ja materialidega, oli üks suur 
katsetamine ja ka ebaõnnestumised. 
See ei too ju rahaliselt midagi sisse. On 
ainult üks suur kulu. Võtad küll vana 
toote, aga sellest ümber disainimiseks 
on hulka uut materjali ka vaja (nt. val-
gusti kesta saad mingist vanast maerja-
list, aga elektrisüsteem on vaja ikka uus 
ja korralik panna).

Millised on tulevikuplaanid?

Tulevikus plaanin midagi natuke 
perspektiivikamat luua, kui ainult ühe 
toote põlve otsas tegemist. Need ideed 

- kuidas, kus ja mismoodi, on veel mi-
nu juurde teel. Aga küll nad jõuavad, kui 
õige aeg käes.

Kahjuks teiste sarnaste tegijatega 
pole ma kokku sattunud, aga netist olen 
nende kohta üht teist leidnud. 

Minu slogan võiks olla «Tuleviku elu 
on roheline». Ja ma arvan siiralt, et seda 
teed on kogu maailm minemas. Kui me 
kõik teeksime natukenegi midagi sääst-
likku, siis meie elu oleks palju roheli-
sem.

Ma olen meeleldi valmis aitama ini-
mestel nende enda vanast kraamist mi-
dagi uut disainida. Ma ei mõtle siin an-
tiiki, vaid täiesti oma aja ära elanud 
nõuka-aegseid esemeid.

Samas, kui keegi soovib valmisasju 
osta, siis neid saab näha minu kodukal 
ja minu kontakti leiate ka sealt.

www.merlevinnal.com

NOORED ROHELISED
KARINE 
OGANESJAN
Noorte Roheliste 
peasekretär

Noored Rohelised: olles 
poliitiline organisatsioon 
jõuame teha ka heate-
gevust

Noored Rohelised verd 
andmas

Kuigi NR on poliitiline noorteor-
ganisatsioon, tegeleme pidevalt eri-
nevat laadi heategevusega. 14. jaa-
nuaril käisime verd andmas. Kuna 
noortekogu pole suur, ei tulnud ko-
hale palju rahvast, kuid loodame, et 
päästsime siiski paari inimese elu.
Vaatamata sellele, et mõned tundsid 
pärast protseduuri nõrkust ja peaae-
gu minestasid, oli enesetunne suure-
pärane. Tunne, et oleme vajalikud, et 
tegime midagi head, võib-olla keegi 
saab tänu meile abi, oli oivaline.

Korjame riideid
Veebruari lõpuni korjasid Noo-

red Rohelised kasutamata või heas 
seisukorras riideid. Tänapäeval, lei-
dub peaaegu igas kodus asju, mida 
me peaaegu ei kanna või kanname 
väga harva. Me käime jätkuvalt möö-
da poode, ostame pidevalt uusi asju 
ja tihti isegi ei mõtle sellele, kas meil 
on neid üldse vaja. Samas on meie 
ümber inimesi, kellel ei ole piisavalt 
ressursse, et endale näiteks mantel 
osta. Seega otsustasid Noored Rohe-
lised korjata ülemäärased rõivad 
kokku ja viia need mõnda lasteko-
dusse või päevakeskusesse. Sinna, 
kus inimesed vajavad meie abi. 

Tugiliisu sõbrapäev
Juba ammu teeme Koostööd Tal-

linna vaimupuudega inimeste päeva-
keskusega. Oleme tegime koos seal-
sete noortega palju huvitavaid asju. 
Jõulueelsel ajal valmistasime seepi, 
kus osa seepidest läks osalejatele kin-
gituseks ja osa müümiseks. Müügist 
saadud raha kasutasime Tugiliisu jõu-
lupeo korraldamiseks, korjasime nei-
le mänguasju, tõime komplekti hel-
kureid. Teisel korral tegime kinke sõb-
rapäevaks. Noored meisterdasid sa-
vist kujundeid, medaljone ja küünla-
jalgu. Pärast need kaunistati ja „küp-
setati“ ning kaunis kingitus sõbrale 
või vanematele oligi valmis

Ära Sinagi oota! Tee midagi head!

terjalist kile-
em kui tavaline ki-

tt, on üks taolisi väärus-
kumusi. Kas keegi on näi-
nud, et biolagunev kilekott 
muutub peotäieks mul-

ks? Ta ei muutu. Ta 
uutub peotäieks val-
eks kilelibledeks, 
e vahelt pudiseb 
kartuli- või soja- 

isitärklis. Hal-
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Kilekotidemokraatia kiituseks

Saage tuttavaks: taaskasutaja Merle Vinnal

MALENURK
Grüünes 8/2009 ilmus malenurk, mis 
leidis lugejate hulgas elavat vastukaja 
ja lahendamist.
Lahendus:
Valge alustab 1.Lh7 (1.Vf5?? Lh1x) 1. 
... Kf8 2. Vf5! (Lh8? Ke7 3.Oh4 Kd7 
4.Ld8 Kc6) 2. ... ef 3. Lh8 Ke7 4. Lg7 
Kd8 5. Lb7+–
Must alustab 1. ... Vh1! 2. Kh1 Rg3 –+   
(partii järgi Dementjev-Dzhindzhichash-
vili, NSVL, 1972)
Auhinnaks välja pandud EER fliisi või-
tis loosi tahtel sedapuhku GERLIIN AIN-
SALU Viljandimaalt. Palju õnne!


